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PARTIJORGAAN VAN DE PVDA AFDELING ZWARTEWATERLAND
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Zaterdag 11 maart, gesprek op locatie: 

Boni Hasselt van 10.00-12.00 uur

Woensdag 15 maart:

Provinciale verkiezingen
Verkiezingen Waterschap

Maandag 27 maart 2023:

Algemene ledenvergadering 
PvdA Zwartewaterland

Vanaf 19.30 inloop, locatie: bibliotheek Hasselt

Wees welkom!





Voorwoord

Een nieuwe lente (in aankomst) een 
nieuw geluid!

Zowel de lokale, provinciale als de landelijke 
PvdA zijn volop in beweging. In dit vuistje is 
er, met het oog op de komende verkiezin-
gen, speciale aandacht voor de provincie. 
Lijsttrekster Annemieke Wissink vertelt ons 
waarom zij van Overijssel houdt, wat haar 
zorgen zijn én wat haar keuzes zijn.

Naast de provinciale verkiezingen vinden op 
15 maart a.s. ook de verkiezingen voor het 
waterschap plaats. Marion Wichard, lijst-
trekster van “Water natuurlijk” vertelt wat 
over de groen ambities van deze partij die 
warm aanbevolen wordt door de PvdA en 
bovendien met Harrie Rietman een uitste-
kende “lijstduwer” in de gelederen heeft.

En dan de lokale PvdA. Weer volop actief. 

De twee nieuwe burgerraadsleden zijn in-
middels al even aan de slag. En sinds kort 
heeft onze afdeling weer een voorzitter! 
Ron Bleumink stelt zich in dit Vuistje in zijn 
nieuwe rol aan u voor.

Verder vindt u in dit Vuistje van zowel de 
wethouder als de fractie een impressie van 
hun gevoelens in de afgelopen – enerve-
rende – periode. 

Om het verhaal compleet te maken, kunt 
u vervolgens ook nog bespiegelingen lezen 
van Harrie, Yvonne en Tiem over diverse on-
derwerpen.

Een mooi gevuld Vuistje kortom weer, met 
genoeg te lezen en leren. En een mooie 
aanmoediging om op 15 maart te gaan 
stemmen – iedere stem is er één, laat hem 
niet verloren gaan!

Nieuwe voorzitter

Langs deze weg wil ik mij aan jullie voor-
stellen als de nieuwe voorzitter van de 
PVDA Zwartewaterland. 

Mijn naam is Ron Bleumink. Sinds novem-
ber 2022 ben ik lid van de PVDA en aan-
schuivend in de schaduwfractie. Sinds janu-
ari 2023 ben ik daarnaast ook geïnstalleerd 
als burgerraadslid, samen met Albert Smit.

Mijn wiegje stond 62 jaar geleden in Bad-
hoevedorp, om na een aantal omzwer-
vingen uiteindelijk op te groeien in Vol-
lenhove. Op 18 jarige leeftijd nam ik de 
stap om in dienst te treden van gemeente-              
politie Amsterdam. Als broekie van 19 jaar 
kwam ik begin jaren 80 als ME-er terecht 
in de vele en massale kraakrellen in onze 

hoofdstad. Deze ervaringen en de totaal 
12 jaren in Amsterdam, aangevuld met de 
resterende jaren tot nu toe op meerdere 
plekken in de politieorganisatie, hebben 
mijn waarden en normen meer verdieping 
gegeven. Dit geldt ook voor mijn kijk op de 
samenleving. Dit heeft mijn politieke be-
wustzijn verder ontwikkeld. Het bestrijden 
van onrechtvaardigheid en opkomen voor 
de zwakkeren in de samenleving is daar 
ook begonnen. Ik heb dit voornamelijk via 
mijn werk vorm kunnen geven. Nu ik de 
pensioengerechtigde leeftijd nader, ben ik 
op zoek gegaan naar een andere manier 
om mijn politieke inzichten te kunnen blij-
ven uiten. Dit heb ik gevonden bij de PVDA.

Eerlijkheid gebied mij om te zeggen dat 



Provinciale verkiezingen – PvdA

Ik hou van Overijssel, het is ons thuis. Ik ge-
niet van de fijne mensen en van onze prach-
tige landschappen en natuur. Van de gezel-
lige dorpen en bruisende steden, met leuke 
verenigingen, cafeetjes en theaters. Overijssel 
is een prachtige plek om te wonen. 

Toch maak ik me ook zorgen.

Want ook in onze provincie is nog steeds 
een groot tekort aan betaalbare huizen. 
Ook hier stijgen de prijzen van energie en 
boodschappen. De bus rijdt niet meer zo 
vaak. De bibliotheek en het streekziekenhuis 
hebben het moeilijk. Voedselbanken hebben 
het juist drukker dan ooit. Want steeds meer 
mensen hebben moeite om rond te komen. 
De ongelijkheid neemt toe. Dat leidt tot on-
zekerheid, onbegrip en wantrouwen.

We staan als provincie voor belangrijke en 
soms moeilijke keuzes. 
Kun je hier een fijn huis vinden als je schoon-
maker, onderwijzer of verpleegkundige 
bent? En kun je daar dan ook de energiere-
kening betalen? Kun je komen waar je zijn 
moet, ook als je geen auto hebt? Gaan we 
met z’n allen tegenover elkaar staan, of juist 
naast elkaar?

Wij weten wat onze keuzes zouden zijn. Wij 
kiezen bijvoorbeeld voor de bouw van meer 
betaalbare huizen. Voor betrouwbaar open-
baar vervoer. Voor hulp bij het isoleren van 
je huis. 

Daar hebben we de afgelopen vier jaar ook 
keihard voor geknokt. De provincie is begon-
nen met een offensief tegen energiearmoede. 
We hebben ons openbaar vervoer in de benen 
gehouden, ook in coronatijd. En we hebben 
een woondeal gesloten met het Rijk voor de 
bouw van 42.300 huizen in Overijssel. 

We zijn er nog niet. Want de schop voor die 
huizen moet zo snel mogelijk de grond in. 
En de woningen die er al staan moeten be-
ter geïsoleerd en verduurzaamd worden. Er 

het niet mijn ambitie was om voorzitter te 
worden van de PVDA. Aangezien afdeling 
Zwartewaterland deze rol al jaren niet meer 
had ingevuld en ik een goed debat niet uit 
de weg ga, leek het mij wel gepast om ja te 
zeggen op de vraag om het voorzitterschap 
op mij te nemen. 

Ik zie het als mijn taak om niet alleen de 
vergaderingen voor te zitten, maar even-
eens erop toe te zien dat de sociaaldemo-
cratische waarden van de PVDA binnen 
onze afdeling ook voor de toekomst als lei-
draad gezien blijven worden, vooral nu er 
een fusie lonkt met Groen Links. 



is nog veel te verbeteren aan onze provincie. 
En dat kan alleen als we ervoor kiezen om 
ons niet te richten op onze verschillen, maar 
op wat ons verbindt.

Het is verkiezingstijd, dus samen mogen 
wij het zeggen. Samen kunnen we ervoor 
zorgen dat er eerlijke en sociale keuzes ge-
maakt worden. Voor ons allemaal en door 
ons allemaal. Niet alleen in Overijssel, maar 
ook in Den Haag. Want een stem in de pro-

vincie is, indirect, ook een stem op de Eerste 
Kamer. Jouw stem is daarom dubbel van be-
lang. Jouw stem maakt het verschil. 

Zijn onze keuzes ook de jouwe? Vast wel, 
als je dit Vuistje leest. Stem daarom eerlijk, 
sociaal, en 15 maart op de PvdA! 

Annemieke Wissink
Lijsttrekker PvdA Overijssel

PvdA steunt waterschapspartij 
Water Natuurlijk 

Op 15 maart a.s. doet de PvdA niet zelf 
mee aan de waterschapsverkiezingen 
voor Waterschap Drents Overijsselse 
Delta, maar geeft ze, net als de afgelo-
pen 15 jaar, steun aan Water Natuurlijk. 
Water Natuurlijk is de groene en sociale 
stem in het waterschap. Met een posi-
tieve kijk op de toekomst, eerlijke bood-
schap en met aandacht voor de regiona-
le uitdagingen zet de fractie van Water 
Natuurlijk zich in voor een toekomstge-
richt en duurzaam waterbeheer. 

Een van de actuele projecten van het wa-
terschap is de versterking van de Stenen 
Dijk in Hasselt. In dit project komen aller-
lei ambities van Water Natuurlijk samen: 
behoud van ons watererfgoed, zorg voor 
het landschap en recreatiemogelijkheden, 
duurzaam vanwege het emissieloos werken 
én natuurlijk een betere bescherming tegen 
hoog water. 

Een ander voorbeeld; een aantal jaren ge-
leden is op initiatief van Water Natuurlijk 
de subsidieregeling Klimaat Actief! Ge-
start. Doel: het stimuleren van maatrege-
len om wateroverlast en hittestress in stad 
of dorp tegen te gaan. In 2020 is dankzij 

die regeling het speelplein aan de Tromp-
straat in Genemuiden toekomstbestendi-
ger gemaakt. Waar voorheen last was van 
hittestress en wateroverlast is nu ruimte 
gemaakt voor vergroening en een water-
berging.

Kleine bijdragen aan een gezondere en 
duurzame toekomst, waarin er nog grote 
uitdagingen op ons wachten. De klimaat-
verandering maakt duidelijk dat er grenzen 
zijn aan de maakbaarheid, en dat we ons 
waterbeheer veel meer moeten verbinden 
met de natuur. Dat de waterkwaliteit echt 
beter moet, en we zuiniger moeten zijn op 
ons grondwater. Dat ook het waterschap 
zijn verantwoordelijkheid moet nemen in 
de energietransitie. En we vinden dat het 
waterschap zijn kennis moet delen, ook in-
ternationaal. Klimaatverandering stopt im-
mers niet bij de grens!

Meer over de speerpunten, het verkiezings-
programma en de 42 kandidaten, onder wie 
Harrie Rietman uit Genemuiden, is te vinden 
op https://waternatuurlijkdodelta.nl/ 

Steun je de groene ambities van Water 
Natuurlijk, stem dan op 15 maart lijst 1!



Dit is in het kort waar Water Natuurlijk voor 
staat:
• Groen: klimaatverandering heeft grote 

gevolgen op natuur, ons en onze leefom-
geving. Wij vinden dat de natuur centraal 
moet staan in het waterbeheer om zo 
de uitputting van de leefomgeving van 
mens en dier tegen te gaan.

• Gezond: het is hoog tijd dat de water-
kwaliteit in Nederland wordt verbeterd. 
Beken en sloten mogen geen afvoerputje 
zijn voor chemicaliën en afval. Wij zetten 
ons in om waterverontreiniging bij de 
bron aan te pakken.

• Genieten: iedereen moet van water en 
natuur kunnen genieten. Water kom je 
immers overal tegen, binnen én buiten 
de stad. Veel recreatie vindt op en rond-
om water plaats, waar ook veel cultuur-
historisch erfgoed te vinden is.

• Gezamenlijk: een toekomstbestendig 
waterbeheer kunnen we alleen bereiken 
door te investeren in nieuwe technolo-
gieën én in samenwerking. We bereiken 
meer als we beter en intensiever samen-
werken met andere partijen en gebruik 
maken van hun kennis.

Vanuit de Raad

Het afgelopen halfjaar was een enerverende 
periode, die werd gekenmerkt door pittige 
dossiers als de windmolens van de OKG en 
de bouwvergunning van Solprovit. Er werd 
veel extra informatie opgevraagd, die we al-
lemaal hebben gelezen. Op basis van deze 
informatie hebben we geprobeerd  een zo 
goed mogelijke beslissing te nemen.

Het was ook een pittige periode doordat het 
vertrouwen in onze wethouder werd opge-
zegd door een aantal partijen. Harrie heeft 
hier zelf al het nodige over gezegd en ge-
schreven, maar dat was vanuit zijn perspec-
tief. Het heeft mij als fractievoorzitter  een 
aantal slapeloze nachten opgeleverd. Tussen 
eind november en Kerst was het een onze-
kere tijd. Na de bewuste avond in november 
heb ik nog wel gesproken met Harrie, maar 
ik wilde hem voornamelijk rust gunnen zo-
dat hij een ongedwongen beslissing kon 
nemen. Het was ook voor mij en voor ons 
als fractie een onzekere tijd – zouden we na 
de kerst nog wel een wethouder hebben? Ik 
heb in deze periode de nodige steun gehad 
van Klaas, waar ik hem dankbaar voor ben. 
Klaas kon, met zijn adviezen, mij weer ge-
rust stellen. Wij zijn heel blij met het besluit 

van Harrie om door te gaan als wethouder. 
Als fractie hebben we veel vertrouwen in 
zijn werk en we gaan samen door!

Gelukkig is dat niet het enige nieuws te mel-
den vanuit de raad. Het bestemmingsplan 
Roskam en Klaver is aangenomen, dit was 
een langlopend dossier wat nu dan eindelijk 
tot uitvoering gebracht kan worden. Ik ben 
er trots op dat Harrie dit voor elkaar gekre-
gen heeft. Eens, dit bestemmingsplan be-
staat niet uit goedkope woningen, maar ik 
hoop van harte dat hierdoor een doorstro-
ming op gang gebracht wordt en er ergens 
anders in onze gemeente betaalbare wonin-
gen beschikbaar komen. Hopelijk vindt die 
ene starter dan ook een leuke woning.

Onlangs hebben wij een beeldvormende 
sessie gehad met de, door een motie van 
de PvdA, aangestelde woonaanjager Mi-
chiel Mulder. Michiel kon ons vertellen dat 
er in Zwartsluis 48 appartementen worden 
gerealiseerd in het Frion-gebouw. Eerst 24 
en later nog eens 24. Dit is een mooie stap 
in het realiseren van voldoende betaalbare 
woningen, en het was een van mijn speer-
punten tijdens de verkiezingen.



Uiteindelijk heeft onze gemeente ook bud-
get gevonden om de motie Menstruatiear-
moede die bijna een jaar geleden op initia-
tief van Janice is aangenomen uit te voeren. 
Het blijft merkwaardig dat dit zo lang heeft 
moeten duren, maar ik ben erg blij dat het 
gelukt is. Uit eigen onderzoek weet ik dat 
menstruatieproducten al verstrekt worden 
door de voedselbank en het Agnieten Col-
lege. De voedselbank is hier een jaar geleden 
al mee gestart. Hulde voor deze organisaties. 

Sinds december vorig jaar hebben wij onze 
fractie mogen uitbreiden met twee burger-
raadsleden. Zij hebben zich al aan u voor-
gesteld. In het presidium heb ik mij er voor 
ingezet dat de burgerraadsleden een ver-
goeding krijgen voor de werkzaamheden 
die zij uitvoeren. Samen met Klaas, Ron en 

Albert hebben we een mooi team voor de 
beeldvormende raadsvergaderingen.

De komende periode zullen wij onze PvdA-
stempel blijven drukken op beslissingen die 
genomen worden in de raadsvergaderingen. 
We zullen ons blijven inzetten voor betaalba-
re huisvesting, een voor iedereen toegankelijk 
OV, bestrijding van laaggeletterdheid, onder-
steuning van vrijwilligers, het beschikbaar 
blijven van basisvoorziening voor ouderen, de 
energietransitie mogelijk maken voor ieder-
een, uitbreiding van fiets- en wandelpaden, 
en het betrekken van jongen bij het maken 
van beleid. We doen ook ons best om meer 
jongeren te betrekken bij de schaduwfractie. 

Diederik Hoekman
Fractievoorzitter

Agrarisch ondernemer in tijden van stikstof… 

De staat, waarin de natuur verkeert, is zorg-
wekkend. De biodiversiteit gaat met spron-
gen achteruit, duizenden diersoorten sterven 
uit en er is weinig vooruitzicht op verbete-
ring. Slechts met bepaalde soorten gaat het 
goed; met de mens bijvoorbeeld, die popula-
tie groeit tegen de klippen op, met de wolf 
(al wordt daar genuanceerd over gedacht), 
en met de brandnetel. Dat laatste heeft er 
veel mee te maken dat die plant goed gedijt 
bij een overmaat aan stikstof. En zo zijn er 
wel meer planten die het goed tot zeer goed 
doen bij een flinke neerslag (dat heet dan de-
positie) van stikstof op de bodem. 

Maar voor heel veel kwetsbare natuur is een 
teveel aan stikstof funest. En teveel stikstof, 
dat produceren we met elkaar… Door de 
fossiele brandstoffen, die we gebruiken, 
door de auto’s waarin we rijden, onze in-
dustrie, de luchtvaart en, niet in de laatste 
plaats, onze agrarische sector. Dat moet 
anders, daarvan zijn we met elkaar zo lang-

zamerhand wel doordrongen. Veel te lang 
hebben achtereenvolgende regeringen deze 
hete aardappel voor zich uit geschoven, veel 
te lang is het heil verwacht van toekomstige 
innovaties of vernuftige technische oplos-
singen. Tot de rechter aan dat getreuzel een 
rigoureus einde maakte. 

Belofte maakt schuld; wanneer Nederland 
een groot aantal natuurgebieden aanwijst 
als beschermenswaardig, dan dienen die ge-
bieden ook metterdaad beschermd te wor-
den en niet uitsluitend met de mond. Daar 
komt ook nog bij dat onze stikstof overdaad 
een rechtstreekse bedreiging vormt voor de 
volksgezondheid. Alle reden om in te grijpen 
dus, de hand aan de ploeg, zogezegd… 

De gevolgen zijn bekend; boeren drongen 
met een tractor het provinciehuis van Gro-
ningen binnen, intimideerden de minister 
die wat al te voortvarend met een kaartje 
wapperde, en togen massaal met hun, door 



Rabobank gefinancierde tractor karavaan 
naar het Malieveld, onderweg hier en daar 
een strobaal brandend achterlatend. Overal, 
ook in Zwartewaterland, werd onze natio-
nale driekleur misbruikt om uiting te geven 
aan het boerenongenoegen. 

De eerlijkheid gebiedt me te zeggen dat ik me 
gaandeweg behoorlijk ben gaan ergeren aan 
deze uitingen van onvrede. Boeren riskeren op 
deze manier een flink deel van de sympathie 
(in ieder geval van mijn sympathie) en het be-
grip voor hun positie te verspelen. Want dat 
begrip was en is er bij mij wel degelijk. 

Ik mag voorzitter zijn van een commissie die 
de stikstof- en de veenweide problematiek in 
Mastenbroek, Kamperveen en op het Kam-
pereiland in een gebiedsgerichte aanpak in 
goede banen mag leiden. Dat brengt me 
met regelmaat in contact met boeren en ik 
begrijp dat je hele toekomstbeeld begint te 
wankelen, wanneer je op een kaartje van de 
minister afleest dat in jouw geval een reduc-
tie van de stikstofuitstoot met 95% wordt 
opgelegd, omdat jouw grond te dicht ligt 
bij een Natura2000 gebied. Ik begrijp dat 
je gefrustreerd raakt, wanneer je voor vele 
tienduizenden euro’s hebt geïnvesteerd in 
een stalvloer en de rechter besluit dat on-
voldoende vaststaat dat die vloer leidt tot 
reductie van je stikstofuitstoot. 

En zo is er nog wel meer dat ik begrijp. Er zijn 
echter ook nogal wat zaken die ik niet begrijp; 
zo begrijp ik niet waarom het nodig is dat Ne-
derland het tweede exportland ter wereld is 
van voedingsmiddelen. Oké, daar zit ook veel 
doorvoer bij, maar toch… Wat is het nut van 
die extreem intensieve veehouderij waarbij 
koeien, kalveren, kippen niet anders zijn dan 
productiemiddelen die zo efficiënt mogelijk 
moeten worden ingezet. Waarom produceren 
we zo ongelooflijk veel vlees terwijl we op an-
dere plaatsen op deze aarde mensen van hon-
ger laten omkomen? Waarom accepteren we 
de risico’s van pandemieën, die nauw samen-
hangen met intensieve dierenhouderij? Situa-

ties zijn gegroeid, in de loop van decennia en 
je ziet dan dat er groepen ontstaan die belang 
hebben bij het in stand houden van een niet 
functionerend systeem. 

Tekenend daarvoor is toch wel dat de finan-
ciering van al die omgekeerde vlaggen voor 
een belangrijk deel werd verzorgd door vee-
voer producenten. Welbegrepen eigenbe-
lang, toch? Minder boeren of minder vee, ja 
zelfs minder krachtvoer, de veevoerproducent 
zal het allemaal in de omzet gaan merken. 
Vanmiddag nog sprak ik een boerenzoon die 
oprecht meent dat ook voor de agrarische 
sector nog steeds geldt dat stilstand achter-
uitgang is en dat alleen groei een oplossing 
kan bieden. Een derde melkrobot wordt over-
wogen, waarmee de veestapel dan met nog 
eens zestig koeien kan worden uitgebreid. 
Probleem is dat de minister nu duidelijk wil 
inzetten op grondgebonden veehouderij, 
en ja, waar haal je zo gauw 25 hectare wei-
land vandaan in een tijd waarin grond ook 
beschikbaar moet komen voor woningbouw, 
bedrijventerreinen, infrastructuur en, niet in 
de laatste plaats, natuur. 

Nederland, en ook Zwartewaterland, heeft 
belang bij een gezonde agrarische stand. Die 
boerenstand is belangrijk, ook als hoeder van 
ons landschap, al moeten we ons ook beseffen 
dat diezelfde boerenstand mee verantwoor-
delijk is voor een ingrijpende verandering en 
verschraling van datzelfde landschap. Die boe-
renstand zal echter kleiner zijn dan dat op dit 
moment het geval is en dat is geen ramp. Het 
beeld oproepen dat, wanneer, laten we eens 
zeggen de komende tien jaar een derde deel 
van de boeren hun bedrijf zou beëindigen, dat 
Nederland tot de rand van de hongersnood 
zou drijven, is aperte onzin. Het zou het wel 
mogelijk maken aan de overblijvende agrariërs 
om extensiever te gaan boeren. Het moet mo-
gelijk zijn om dan, wellicht in combinatie met 
een neventak zoals landschapsbeheer of een 
zorgboerderij, een gezond verdienmodel te 
ontwikkelen. Het zou daarbij helpen wanneer 
we de boer ook een eerlijke prijs voor zijn melk 



Al jaren werk ik in het Onderwijs en de Kinder-
opvang. Ik wil graag even iets met jullie delen.
Onze kinderen hebben het niet altijd gemak-
kelijk in deze tijd. De column van Steve Pont 
(https://www.stevenpont.nl/) kan ouders 
helpen om inzicht te geven in de ontwikke-
ling van kinderen.
Al een tijdje volg ik de column van Steven 
Pont, Ontwikkelingspsycholoog op LinkedIn.
Hij beschrijft hier heel mooi, wat er gebeurt 
in de Maatschappij met kinderen en hoe hij 
er tegenaan kijkt.

Thuiszitters in het onderwijs
Verder maak ik me zorgen over de groep 
thuiszitters, inmiddels 15.000 kinderen. Ver-
moedelijk is een derde van deze kinderen 
hoogbegaafd. Ik denk dat dit vraagt om een 
landelijke aanpak.

Onderstaande tekst is van Toon Hermans, 
die wilde ik ook even delen
 

Yvonne Ariesen

zouden betalen. Daarover heeft hij trouwens 
het achterliggende jaar niets te klagen ge-
had, maar er zijn ook andere tijden geweest. 
En als die boer nu eens wat verstandiger om 
zou gaan met het voer van zijn vee, dan zou 
dat, samen met het verdunnen van mest met 
water en meer weidegang, op zich de stiksto-
fuitstoot al met enkele tientallen procenten 
kunnen terugdringen. 

Zo hopeloos hoeft het dus allemaal niet te 
zijn, zeker niet nu het geld kennelijk niet 
langer het probleem is. Want dat deze over-
gang naar een veel meer duurzame land-
bouw ook om een financiële ondersteuning 
vraagt is duidelijk. 

Nog twee kleine oprispingen. De eerste 
is dat de boeren, wat mij betreft volstrekt 
gelijk hebben wanneer ze vragen dat tege-
lijkertijd ook andere stikstofproducerende 

sectoren hun bijdrage leveren. Dus wat mij 
betreft kunnen we morgen besluiten dat 
Lelystad Airport een grote vergissing is ge-
weest, net zoals een verder uitbreiding van 
Schiphol dat zou zijn. 
De tweede is dat ik wel eens mensen hoor 
betogen dat er wel eerder sectoren teloor zijn 
gegaan. Wat is er nog over van de mijnbouw 
in Limburg? En de textielindustrie in Twente? 
Ik wil dat graag nuanceren; anders dan bij 
deze beide voorbeelden vervult de boeren-
stand ook een cruciale rol waar het gaat om 
het aanzien van ons land, de beleving van 
ons landschap. Voor grote delen van ons 
land geldt nog steeds, al is de Randstad daar 
wellicht wat van losgezogen, dat de boeren-
stand en de verbondenheid met het land ook 
een wezenlijk onderdeel vormt van onze cul-
tuur. En dat moet behouden blijven.

Harrie Rietman

Een paar gedachten over de ontwikkeling 
van kinderen



Er is een groot verschil tussen de landelijke- 
en de gemeentelijke politiek. Waar men in 
Den Haag zich buigt over (inter)nationale on-
derwerpen, kunnen wij ons in de gemeente 
bezig houden met onderwerpen die zich 
veelal in onze gemeente voordoen, onder-
werpen die onze inwoners direct raken. Dat 
is ook de reden dat je in gemeenten coalities 
ziet ontstaan die op landelijk niveau onmo-
gelijk lijken. 

Gedreven door dezelfde waarden en normen 
hebben in onze gemeente twee christelijke 
partijen de verbinding gezocht met de soci-
aal democratische PVDA, om zich in een coa-
litie te verenigen. We zien dat dit goed gaat, 
onze waarden sluiten bij elkaar aan en vanuit 
onze eigen identiteit weten we ons te blijven 
focussen op de belangen van alle inwoners. 

Links-rechts, gelovig-niet gelovend, de ver-
schillen blijken in werkelijkheid niet zo groot 
te zijn. Als je maar wilt luisteren naar elkaar 
en open staat voor elkaars mening. 

Dat is ook de reden dat ik als burgerraads-
lid deel uit maak van de Partij van de Arbeid. 
Niet verbonden aan enig geloof, maar wel 
met dezelfde normen en waarden in het le-
ven staand, waarbij ik moet erkennen dat het 
soms moeilijk is om mijn weg te blijven vin-
den in de huidige ik- maatschappij. 

In de raadsvergadering van 2 februari zullen 
besluiten genomen gaan worden over par-
keerbeleid, een veelomvattend onderwerp, 
waarover voor onze inwoners ingrijpende 
besluiten genomen moeten worden. Aan de 
orde komen onderwerpen als het realiseren 
van centrale parkeerterreinen aan de randen 
van de kernen, hoever daar naar toe lopen 
vinden wij aanvaardbaar voor de bewoners 
van deze kernen, wel of geen vergunning-
stelsel voor parkeren op plekken waar de 
parkeerdruk erg hoog is. PVDA vindt dat 

nieuw parkeerbeleid toekomstgericht moet 
zijn. Een genomen besluit is namelijk al snel 
achterhaald, de ontwikkelingen gaan immers 
zo snel! 

Wij vinden het belangrijk dat de stadskernen 
aantrekkelijk moeten blijven voor onze win-
kels en winkelend publiek. Dat houdt ech-
ter ook in dat de afstand van parkeerplaats 
naar winkel wel wat langer gaat worden. 
Uitbreiding van parkeerplekken in de kernen 
is namelijk ook begrensd. Wij gaan tevens 
te maken krijgen met vergrijzing van onze 
inwoners en zullen daar voor de toekomst 
al rekening mee moeten gaan houden. Dus 
meer wandel en fietsmogelijkheden. 

Kortom, de PVDA zal hierin een duidelijk en 
toekomstgericht standpunt innemen en op 
komen voor de belangen van onze inwoners. 
Dat mag u van ons blijven verwachten! 

Ron Bleumink,
Burgerraadslid PVDA

Raadscolumn PVDA



In het vorige Vuistje, dat in het najaar van 
2022 verscheen, heb ik een artikel geschreven 
over de coalitie tussen SGP, CU en onze PvdA. 
Ik heb daarbij een coalitie vergeleken met een 
verbond, een band die je niet lichtvaardig 
beëindigt. Hoewel het, op het moment van 
schrijven, er politiek al stevig aan toe ging, 
kregen we het in november pas echt zwaar 
voor de kiezen. 

De vergelijking met het rampjaar 1672, waar-
over ik ook schreef, drong zich op. Van drie 
kanten werden de pijlen gericht op de coali-
tie en in het bijzonder op mij, als portefeuil-
lehouder energietransitie. Niet, zoals in het 
rampjaar vanuit Frankrijk, Engeland en het 
bisdom Keulen, maar het geschut kwam dit 
keer van BGZ, VVD en (teleurstellend) het 
CDA. Over de aanleiding en de daarmee ge-
paard gaande verwijten zal ik hier niet verder 
uitweiden, daarover is indertijd in de media 
meer dan voldoende gezegd. 

Op het moment dat drie partijen openlijk aan-
geven geen vertrouwen in je te hebben, doet 
dat echter wel wat met je gemoedstoestand. 
Ik zal niet zeggen dat ik radeloos, redeloos 
of reddeloos was, maar zwaar aangeslagen is 
toch wel een behoorlijk rake typering. Ik heb 
daarom ook aangegeven de tijd te willen en 
te nemen om me te beraden op mijn situatie. 
In een periode van ruim een maand, tussen 
de raadsvergadering van 24 november en de 
kerstdagen ben ik onderhevig geweest aan 
tal van stemmingen. 

Aanvankelijk overheerste het gevoel er de brui 
aan te geven. Vertrouwen is in de politiek toch 
een basisvoorwaarde om te kunnen werken. 
Daarbij speelde een belangrijke rol hoe de 
burgers en ondernemers, met wie je dagelijks 
te maken hebt, mij zouden beoordelen. In de 
raad beschikt de coalitie over een ruime meer-
derheid, maar hoe zou de samenleving over 
mij denken? 

Wat enorm heeft geholpen om uiteindelijk 
de balans naar de andere kant te laten door-
slaan, is de steun vanuit de coalitie. Mijn col-
lega’s en alle fractievoorzitters van de coa-
litiepartijen belden al de volgende dag met 
steunbetuigingen. 

Maar daar hield het niet mee op… de vol-
gende weken bleven de kaartjes, mailtjes, 
appjes binnenkomen, allemaal met de op-
roep vooral door te gaan. En bepaald niet 
alleen vanuit onze eigen achterban. Ik ben 
aangesproken door verklaarde CDA-ers die 
ronduit aangaven het absoluut oneens te 
zijn met deze gang van zaken. Mensen, die 
ik toch eerder tot de aanhang van de VVD 
zou rekenen dan dat ze behoren tot de ‘link-
se wolk’ (weer eens iets anders dan de linkse 
kerk) riepen me op de rug recht te houden. 
Op mijn kantoor bewees een metersgroot 
spandoek, waarvan de strekking was dat 
Harrie moest blijven, hoe mijn medewerkers 
deze situatie hebben ervaren, kortom, steun 
van alle kanten. Als dan, weliswaar rijkelijk 
laat, de voorzitter van de Ondernemerskring 
Genemuiden op haar nieuwjaarsbijeen-
komst openlijk verklaart dat ik niet op de 
hoogte was, en zelfs niet kon zijn, van de 
plannen om de boeren in Mastenbroek te 
benaderen, voelt dat toch ook als eerherstel. 

En natuurlijk spelen ook menselijke trekjes 
bij mijn beslissing een rol. Ik wenste me niet 
als een hond met de staart tussen de poten 
weg te laten jagen door partijen die nog nooit 
openlijk hadden uitgesproken vertrouwen in 
mij te hebben. En, ik heb het vaker gezegd, 
wat je niet hebt, kun je ook niet verliezen.

Wat is nu het gevolg van dit alles? Allereerst 
zijn we er, als coalitie, meer dan ooit van door-
drongen in welk guur politiek klimaat we ons 
werk moeten doen. Dat is een trieste consta-
tering maar heeft ons mogelijk nog dichter bij 
elkaar gebracht. Het heeft dan ook geen zin 

Coalitie (2)



Liberaal als een aal … !!

Nee, de gemeente Zwolle heeft het nooit 
ontbroken aan ‘groot denken’. Eind ze-
ventiger jaren van 
de vorige eeuw werden we in de ge-
meenteraad van Genemuiden geconfron-
teerd met een structuurvisie van Zwolle 
die er in voorzag dat Zwolle, net na het 
ingaan van het derde millenium, dus zo’n 
25 jaar later uitgegroeid zou moeten zijn 
tot een ‘metropool’ van 250.000 inwo-
ners. Als volksvertegenwoordiger op het 
platteland haal je met enige minachting 
de schouders op over zoveel megalo-
manie. We zijn inmiddels zo’n dikke 40 
jaar verder en Zwolle heeft nu pas net 
de helft van die oorspronkelijke doelstel-
ling bereikt. Overigens leidde dat wel 
met enkele geestverwanten tot een soort 
van persoonlijk verzet tegen het kapen 
door Zwolle van de polder Mastenbroek; 
Stadshagen hebben we echter niet tegen 
kunnen houden.

Een dikke 180 jaar terug nam de gemeen-
te Zwolle het besluit dat ze de derde zee-
haven in omvang van Nederland wilden 
worden. Om dat te bereiken konden ze 
niet zonder Genemuiden. Onze voor-
gangers van toen zagen onmiddellijk de 
voordelen voor Genemuiden van dat, ook 

weer zeer megalomane Zwolse project, 
de derde zeehaven van Nederland ……!! 

Om ook maar een begin van het bereiken 
van die Zwolse doelstelling te realiseren 
moest de ingang van het Zwarte Water 
beter bevaarbaar worden gemaakt; de 
schepen werden immers steeds groter. 
De oplossing: een kunstmatige rivier 
vanuit de monding van het Zwarte Wa-
ter de Zuiderzee in, door het aanleggen 
van twee strekdammen met een lengte 
van zes kilometer, eindigend in de vorm 
van een kunstmatig eilandje, het huidige 
Oud-Kraggenburg; de aanleg van het 
Zwolsche Diep dus.

De toegevoegde waarde voor Genemui-
den: landaanwinning en uitbreiding van 
de biesvelden.

Het is nu nauwelijks meer voor te stellen: 
het Zwarte Water was in de eerste helft van 
de negentiende eeuw één van de drukst be-
varen rivieren van Nederland terwijl de zee-
schepen steeds groter werden. Het kwam 
steeds vaker voor dat zeeschepen vanwege 
de slechte bevaarbaarheid voor de monding 
van het Zwarte Water voor anker moesten. 
Er zijn zelfs situaties geweest dat er soms 

om steeds maar toegeeflijk te zijn bij wensen 
van de kant van de oppositie; zij hebben hun 
ware aard getoond en dat betekent dat wij, 
en dan met name de fracties, geharnast tegen 
hen op moeten treden. Zachte heelmeesters 
maken stinkende wonden, dat geldt ook hier. 

Ik heb in mijn persverklaring aangegeven dat 
ik met elke fractie en elk raadslid een profes-
sionele werkrelatie wil onderhouden; daar doe 
ik dan ook mijn best voor. Maar ik vind het 
verbijsterend hoe sommige raadsleden doen 

(en mogelijk ook zo denken) alsof er nauwe-
lijks iets is gebeurd. 

Voor mij zal het nog wel even duren voordat 
deze schram zal zijn geheeld. Voor het overige 
concentreer ik me weer op mijn portefeuille, 
daarin gesteund door het gehele college, die 
allen buitengewoon blij waren met mijn be-
slissing om door te gaan. Deze coalitie heeft 
aangetoond een stootje te kunnen velen.

Harrie Rietman



honderden tegelijk lagen. Op zich leidde 
dat weer tot een nieuwe bedrijfstak, die 
vooral in Zwartsluis floreerde: de inzet van 
zogenaamde lichterschepen, veel kleinere 
schepen met nauwelijks diepgang waarmee 
de vracht van de zeeschepen verder landin-
waarts werd gebracht. En uiteraard het om-
gekeerde: de bevrachting van de, voor anker 
liggende zeeschepen.

De problemen werden door Zwolle en Gene-
muiden onder de aandacht van de provincie 
gebracht. En, zoals gebruikelijk gaf Overijs-
sel ‘niet thuis’; men durft meestal, ook nu 
nog geen A te zeggen uit vrees voor het hele 
alfabet (om de socioloog Goudsbloem maar 
eens te citeren). In arren moede werden in 
1836 de moeilijkheden onder de aandacht 
gebracht van koning Willem II; ook hij gaf 
geen sjoege.

Uiteindelijk namen Zwolle en Genemuiden 
het heft in eigen hand en met behulp van de 
Vereniging tot Ontwikkeling van Provinciale 
Welvaart werd een prijsvraag uitgeschreven 
met als doel: een definitieve oplossing van 
de problemen. Het leidde tot slechts één in-
zending en wel van een broekie in het vak 
van maar 28 jaar, Bernard Gesinus Pieter 
van Diggelen. En dat moest het dan maar 
worden. Edoch, ook nu enorme tegenwer-
king van de provincie Overijssel. Wederom 
richtte men zich in 1844 tot Willem II en 
merkwaardiger wijs verleende hij toen wèl 
steun. Uiteindelijk werd voor de bouw en 
exploitatie een NV opgericht, te weten “N.V. 
Maatschappij ter verbetering van den han-
delsweg over het Zwolsche Diep, mede door 
landaanwinning”, kortweg de Maatschap-
pij. En Van Diggelen moest het zelf maar 
gaan uitvoeren. Koning Willem II tekende 
als eerste in voor 20 aandelen. 

Zelfs Thorbecke dacht er rijk van te kunnen 
worden en nam ook aandelen, net als vele 
anderen, waaronder de gemeente Hasselt 
(voor 3000 gulden). Zwolle en Genemui-
den stopten er allebei 50.000 gulden in en 

waren daardoor grootaandeelhouder en 
bepaalden daarmee de dagelijkse gang van 
zaken. Zwartsluis weigerde mee te doen; 
daar zagen ze hun vloot van lichterschepen 
figuurlijk in de golven van het Zwolsche 
Diep verdwijnen. En dat gebeurde ook.

De gevolgen van dit alles heeft het toen-
malige Nederland en Genemuiden op zijn 
grondvesten doen schudden. Genemuiden 
verdubbelde bijna ineens in oppervlakte 
doordat het ‘om niet’ 1927 ha kustwater 
kreeg toebedeeld voor landaanwinning 
en biezenteelt; ook Oud-Kraggenburg viel 
onder Genemuiden. Eind tachtiger jaren 
van de vorige eeuw heeft de gemeente Ge-
nemuiden nog zijn laatste overblijfsel van 
zo’n 1000 ha water in het Zwarte Meer 
‘verkocht’ aan Natuurmonumenten voor 
een slordige miljoen gulden. Deze hele ge-
schiedenis heeft Genemuiden dus bepaald 
geen windeieren gelegd. Zwolle is echter 
nooit uitgegroeid naar de derde zeehaven 
van Nederland.

De exploitatie van het Zwolsche Diep verliep 
echter problematisch; de meeste schippers 
vertikten het om tol te betalen. De Maat-
schappij voelde zich als snel gedwongen om 
een ketting over de rivier te spannen. Dat 
leidde onder de schippers, die zich verenigd 
hadden in Zwartsluis onder leiding van Wil-
lem Jan Schuttevaêr in januari 1862 tot de 
vereniging “Eendracht maakt Macht”. De 
waardering voor Schuttevaêr was echter zo 
groot dat al na een jaar de vereniging werd 
omgedoopt tot “Schippersvereniging Schut-
tevaêr”. Deze vereniging bestaat tot op de 
dag van vandaag.

De schippers kregen de ketting en de tolhef-
fing niet ‘van het Zwarte Water/Zwolsche 
Diep”. Het vreemde is echter dat ze wel 
konden rekenen op steun en sympathie van 
Thorbecke, die dus ook aandeelhouder was. 
Thorbecke weigerde de rijksportemonnee te 
trekken; uiteraard werd hij wel als regerings-
leider door de Maatschappij in de gelegen-



heid gesteld de boel over te nemen. Daar 
komt waarschijnlijk ook dat benepen trekje 
om zijn mond vandaan: hij was gewoon veel 
te zuinig.

Wel heeft Thorbecke destijds in de grond-
wet van 1848 het zwaarste parlementaire 
middel opgenomen: de parlementaire en-
quête. En ja hoor, in 1856 startte de Tweede 
Kamer de parlementaire enquête naar het 
Zwolsche Diep: de tweede parlementaire 
enquête in de geschiedenis van Nederland. 
De eerste was in 1852 en had als onderwerp 
‘accijns op zout’.
Je mag toch hopen dat de uitkomst is ge-
weest dat Thorbecke ‘aan de paal’ was ge-
nageld vanwege belangenverstrengeling; 
helaas valt daar niets van te vinden. Hij lijkt 
niet eens te zijn ‘gehoord’.

De Staat der Nederlanden had zo de buik 
vol van deze problemen dat minister Fock in 
1870 bereid was alles over te nemen voor 
het luttele bedrag van 50.000 gulden. Maar 
dan komt Thorbecke weer om de hoek kij-
ken: hij schoot in 1871 alsnog die deal af 
en men modderde nog een jaar of vier door. 
Uiteindelijk was het toch weer Thorbecke 
die in 1875 alles van de Maatschappij over-
nam voor slechts de helft van wat met min-

ster Fock was afgesproken: 25.000 gulden 
…… de knijpkeutel!!
Daarmee werd het Zwolsche Diep het pro-
bleem van het Rijk der Nederlanden.

En de provincie Overijssel: toch absoluut 
gaan stemmen op woensdag 15 maart aan-
staande en zorg dat de Staten bevolkt wor-
den door lieden die niet alleen bereid zijn A 
te zeggen maar ook om daarna desgewenst 
het hele alfabet af te werken dan wel op te 
dreunen.

En Thorbecke: hij is het grote voorbeeld van 
Rutte, en dat zegt dunkt me genoeg. De, 
door mij bewonderde Multatuli, had geen 
goed woord voor hem over. Het ‘onbeha-
gen’ jegens Thorbecke heeft Multatuli vorm 
gegeven in 107 grafschriften die tegen-
woordig in luxe cassette te verkrijgen zijn.
Zo’n grafschrift moet je dan zien in de trant 
van “ Onder dit steentje ligt een fenomeen-
tje”, of “Wat me in Aristoteles niet behaagt, 
is dat i-me nooit om raad heeft gevraagd”.
Doch de meeste van deze is: “Liberaal als 
een aal”!!

Genemuiden, 19 februari 2023

Tiem van Dalfsen
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